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1 (Åben) Lokalplan 405 for fritliggende kældre og hævede opholdsarealer. Endelig 
vedtagelse
 
Sags ID: EMN-2019-02301

Resumé
Forslag til Lokalplan 405 for fritliggende kældre og hævede opholdsarealer har været i 
offentlig høring.
Der skal tages stilling til, om planen skal vedtages endeligt.

Baggrund
Kommunalbestyrelsen vedtog enstemmigt den 28. maj 2018, pkt. 4, at sende forslag til 
Lokalplan 405 for fritliggende kældre og hævede opholdsarealer i offentlig høring. 
Lokalplanforslaget har været i offentlig høring fra den 13. juni til den 20. august 2018. Der 
blev afholdt borgermøde om lokalplanen den 15. august 2018.

Formålet med lokalplanen er at undgå den bebyggelsesmæssige fortætning, der kan ske 
ved etablering af bebyggelser, som i stueetagen opføres uden for beboelsesbygningernes 
afgrænsning (fodaftryk), og som fremtræder massive (visuelt lukkede), herunder 
fritliggende kældre og hævede opholdsarealer eller en kombination af begge dele.

Lokalplanen omfatter alle villaer. Lokalplanen omfatter endvidere alle rækkehuse, der ikke 
i forvejen er omfattet af en lokalplan. For rækkehuse, som ikke er omfattet af en lokalplan, 
fastsættes i lokalplan 405, at de omfattede bebyggelser kun må opføres efter 
Kommunalbestyrelsens tilladelse, idet det ikke er muligt at udforme en ensartet regulering 
for alle rækkehuse. Konkret regulering af det enkelte rækkehusområde, vil således ske i 
kommende lokalplaner, der udarbejdes for de enkelte rækkehusområder.

Ved lokalplanens vedtagelse reguleres fritliggende kældre og hævede opholdsarealer ved 
villaer, der fremstår som visuelt lukkede konstruktioner, hvis de er mere end 1 meter høje. 
De omfattede bebyggelser må fremover højst opføres 1,80 m høje. Det samlede areal af 
bebyggelserne må ikke overstige 25 % af boligens etageareal, dog ikke mere end 25 % af 
det maksimale etageareal i henhold til den fastlagte bebyggelsesprocent for området og i 
intet tilfælde mere end 150 m2.

Der er modtaget 14 høringssvar i høringsperioden. Der er primært bemærkninger om, at 
lokalplanen udgør en overregulering, ikke er nødvendig, og at det kan være svært at 
afgrænse, om der er tale om visuelt lukkede konstruktioner. I enkelte høringssvar 
anerkendes behovet for regulering, og der udtrykkes ønske om yderligere regulering.

Indstilling
Plan og Byg indstiller

Til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen:

At Lokalplan 405 for fritliggende kældre og hævede opholdsarealer vedtages endeligt.

Tidligere beslutninger:
.
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Bilag
1. Høringsnotat - Lokalplan 405 (2946016 - EMN-2019-02301)
2. Samlede høringssvar (2945377 - EMN-2019-02301)

2 (Åben) Forslag til Lokalplan 369 for Hellerup Havn og Strandpark. Offentlig høring
 
Sags ID: EMN-2019-02489

Resumé
Der er udarbejdet forslag til Lokalplan 369 for Hellerup Havn og Strandpark og forslag til Tillæg 13 
til Kommuneplan 2017.

Der skal tages stilling til, om planforslagene skal udsendes i offentlig høring

Baggrund
Gentofte Kommune har modtaget ansøgninger om bygningsmæssige forandringer på 
Palladiumkomplekset ved Hellerup Havn, der rummer klubfaciliteter for sejlklub, roklubber, 
kajakklub og fægteklub, Ansøgningen omfatter udvidelse af fægteklubben og Hellerup Roklub samt 
forbedring af adgang og tilgængelighed til bl.a. Hellerup Sejlklub.

Der har været afholdt tre møder med de nærmeste naboer i henholdsvis august 2015, december 
2016 og onsdag den 3. april 2019.

Formålet med forslag til Lokalplan 369 for Hellerup Havn og Strandpark er at fastholde området 
som et attraktivt, rekreativt og kulturhistorisk værdifuldt unikt bymiljø, herunder sikre anvendelse til 
rekreativt formål, fritids- og idrætsformål. 

I forbindelse med Palladiumkomplekset indeholder lokalplanforslaget mulighed for nybygninger til 
fægteklubben og Hellerup Roklub samt forbedring af adgang og tilgængelighed til Hellerup 
Sejlklub.

For at Lokalplan 369 kan vedtages, skal der vedtages et tillæg 13 til Kommuneplan 2017 med en 
ny ramme for enkeltområde 1. F10, der omfatter Palladiumkomplekset, hvor der gives mulighed for 
en udvidelse af Palladiumkompleksets etageareal inden for en bebyggelsesprocent på 100.

Der er gennemført en screening og høring af berørte myndigheder. Det er vurderet, at forslagene 
ikke forventes at få væsentlig indvirkning på miljøet. Der er derfor ikke udarbejdet en miljørapport.

http://gentofte.viewer.dkplan.niras.dk/dkplan/dkplan.aspx?lokalplanId=522

Indstilling
Plan og Byg indstiller

Til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen:

1. At forslag til Tillæg 13 til Kommuneplan 2017 vedtages til udsendelse i offentlig høring.

http://gentofte.viewer.dkplan.niras.dk/dkplan/dkplan.aspx?lokalplanId=522
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2. At forslag til Lokalplan 369 for Hellerup Havn og Strandpark vedtages til udsendelse i offentlig 
høring.

3. At der ikke udarbejdes en miljørapport.

Tidligere beslutninger:
.

Bilag
1. Lp 369 for Hellerup Havn og Strandpark (2967689 - EMN-2019-02489)
2. Forslag til KP-tillæg 13 (2967687 - EMN-2019-02489)

3 (Åben) Forslag til Lokalplan 408 for et område øst for Charlottenlund Station
 
Sags ID: EMN-2018-04363

Resumé
Der er udarbejdet forslag til Lokalplan 408 for et område øst for Charlottenlund Station og 
forslag til Tillæg 7 til Kommuneplan 2017. Planforslagene er ledsaget af en miljørapport.

Der skal tages stilling til, om planforslagene med ledsagende miljørapport skal vedtages med 
henblik på at ansøge Miljøstyrelsen om at meddele om styrelsen på baggrund af 
lokalplanforslaget vil være sindet at henholdsvis reducere og ophæve de relevante 
skovbyggelinjer, jf. Gentofte Kommunes ansøgning af 26. marts 2019, herom.

Baggrund
Kommunalbestyrelsen besluttede på møde den 25. marts 2019, pkt. 2, med 18 stemmer (C, A, 
B, V og F) for og 1 (Ø) imod, at ansøge Miljøstyrelsen om en reduktion af skovbyggelinjen fra 
Forstbotanisk Have, Charlottenlund Skov og fredskoven på arealet, og ophævelse af 
skovbyggelinjen langs jernbanetracéet mellem Charlottenlund Station og Klampenborg Station. 
Dette blev besluttet med henblik på at udarbejde plangrundlag, der muliggør opførelse af nye 
boliger, herunder 20 almene ungdomsboliger og 15 almene familieboliger, på arealet øst for 
Charlottenlund Station.
Jeanne Toxværd (Ø) stemte imod, idet: ”Reduktion af skovbyggelinjen øst for Charlottenlund 
Station, tager ikke afsæt i en konkret lokalplan og den fremsendte ansøgning fra BONAVA vil 
med den massive tætte bebyggelse og asfaltering op af en reduceret skovbyggelinje, være i 
strid med de landskabelige og naturbeskyttelsesinteresser skovbyggelinjen har til formål at 
beskytte”.
Miljøstyrelsen meddelte den 5. april 2019 at styrelsen i henhold til styrelsens praksis først vil 
tilkendegive, hvorvidt styrelsen er sindet at reducere en bygge- eller beskyttelseslinje, efter 
vedtagelse af et lokalplanforslag. Endvidere udtalte styrelsen, at den endelige afgørelse om 
reduktion af en bygge- eller beskyttelseslinje først vil blive truffet, når den pågældende 
lokalplan er endeligt vedtaget.

På den baggrund er der udarbejdet forslag til Lokalplan 408 for et område ved Charlottenlund 
Station og forslag til Tillæg 7 til Kommuneplan 2017. Planforslagene er ledsaget af en 
miljørapport.

Såfremt Kommunalbestyrelsen vedtager planforslagene, vil Gentofte Kommune på ny ansøge 
Miljøstyrelsen, om styrelsen vil være sindet at reducere skovbyggelinjerne, jf. Gentofte 
Kommunes ansøgning af 26. marts 2019.
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Såfremt Miljøstyrelsen meddeler, at styrelsen på baggrund af planforslagene er sindet at 
reducere skovbyggelinjerne, vil sagen igen blive forelagt Kommunalbestyrelsen med indstilling 
om at lokalplanforslag og forslag til kommuneplantillæg, med tilhørende miljørapport sendes i 
offentlig høring.

Planforslagene indeholder bestemmelser, som muliggør opførelse af det byggeri, der blev vist 
på borgermøde den 25. marts 2019, og som er vedlagt Kommunalbestyrelsens henvendelse af 
26. marts 2019 til Miljøstyrelsen.

Planforslagene fastlægger områdets overordnede anvendelse til bolig i form af 
rækkehusboliger og almene boliger som etagebebyggelse. Planerne muliggør opførelse af 
6.000 m2 nyt etageareal, svarende til en bebyggelsesprocent for området på 40. Af den nye 
bebyggelse skal 1.500 m2 opføres som almene boliger, jf. planlovens mulighed for at kræve, at 
25 % af etagearealet i nye boligområder skal opføres som almene boliger.

Lokalplanen fastlægger 2 byggefelter, hvori der kan opføres henholdsvis rækkehuse i 2 etager 
og almene etageboliger i 3 etager. Byggefelterne er placeret så langt ovre mod jernbanen som 
muligt og ligger minimum 20 meter fra Forstbotanisk Have. For at beskytte træerne i 
Forstbotanisk Have må der ikke etableres bygninger, herunder skure og lignende 
småbygninger, eller nogen form for fast belægning, som eksempelvis vejanlæg, nærmere 
haven end 10 meter.

Forslag til Lokalplan 408 for et område ved Charlottenlund Station kan ses via dette link:
http://gentofte.viewer.dkplan.niras.dk/dkplan/dkplan.aspx?lokalplanId=514

Miljørapport for planforslagene kan ses via dette link:
http://gentofte.viewer.dkplan.niras.dk/dkplan/dkplan.aspx?planId=90

Indstilling
Plan og Byg indstiller

Til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen:

At forslag til Lokalplan 408 for et område ved Charlottenlund Station og forslag til Tillæg 7 til 
Kommuneplan 2017 vedtages med henblik på at ansøge Miljøstyrelsen om at meddele om 
styrelsen på baggrund af lokalplanforslaget vil være sindet at henholdsvis reducere og ophæve 
de relevante skovbyggelinjer, jf. Gentofte Kommunes ansøgning af 26. marts 2019, herom.

Tidligere beslutninger:
.

Bilag
1. Forslag til Lokalplan 408 - maj 2019 (2969552 - EMN-2018-04363)
2. Miljørapport - forslag til Lokalplan 408 (2969622 - EMN-2019-01649)
3. Forslag til tillæg 7 til KP 2017 (2969735 - EMN-2018-04363)
4. Ansøgning om reduktion af skovbyggelinjer_mail (2969734 - EMN-2018-04363)
5. Miljøstyrelsens svar på Gentofte kommunes anmodning om reduktion af skovbyggelinjen 
ved Charlottenlund station [DOK8835553] (2969725 - EMN-2018-04363)
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4 (Åben) Anlægsbevilling til Digitalisering af folkeskoler 2019
 
Sags ID: EMN-2019-02137

Resumé
Sagen forelægges med henblik på godkendelse af anlægsbevilling på 9,5 mio. kr. i 2019 til 
digitalisering af folkeskoler. Anlægsbevillingen udmønter et rådighedsbeløb afsat i 
budgetaftale 2019/20 til digitalisering af skoler. Målet er med en effektiv digital 
understøttelse at øge eller fastholde kvaliteten af den service, som leveres til eleverne i 
den daglige undervisning.

Anlægsbevilling foreslås benyttet til finansiering af computere til elever, digitale læremidler, 
digitalt arbejdsredskab for skolernes medarbejdere samt videns- og teknologikonkurrencen 
First Lego League.

Baggrund
Til digitalisering af folkeskoler blev der i budget 2019/20 afsat et rådighedsbeløb på i alt 9,5 mio. kr. 
i 2019 til finansiering af computere til elever, digitale læremidler, digitalt arbejdsredskab for 
skolernes medarbejdere samt First Lego League.

Digitalisering af folkeskoler skal understøtte visionen ”Læring uden grænser” ved at skabe 
og udnytte digitale muligheder, således at den enkelte elev kan lære mest muligt gennem 
læringsforløb understøttet af digitale redskaber og læremidler.

Til digitalisering af folkeskoler i 2019 foreslås det, at geninvestere i ca. 1.700 computere til 
elever, som ikke selv medbringer computer til undervisningen, at geninvestere i digitale 
læremidler i alle fag på alle skoler, at fortsætte ordningen med løbende aftale om en 
arbejdscomputer til ca. 900 medarbejdere på skolerne samt at investere i 
teknologiprojektet First Lego League for ca. 1.400 elever på alle skoler.

De fire initiativer skal understøtte de overordnede politiske mål for digitalisering samt øge 
eller fastholde kvaliteten af den service, der leveres til borgerne.
Med udgangspunkt i kommunens overordnede mål om digitalisering stilles der forslag til 
anlægsbevillingen, som indeholder følgende investeringer:

Computere til elever:
For at opfylde KL’s krav om, at hver elev i folkeskolen har sin egen personlige computer til 
rådighed til skolearbejde, indførte Gentofte Kommune i 2014 ordningen Bring Your Own Device 
(BYOD) for elever, som betyder, at den enkelte elev har mulighed for at medbringe sin private 
computer til undervisningen. Dette gør i gennemsnit 50 % af eleverne, hvilket medfører, at Børn og 
Skole, Kultur, Unge og Fritid (BSKUF) ikke behøver at købe og servicere computere til disse 
elever. BSKUF skal for den resterende del af eleverne, stille en computer til rådighed.
Ved opstart af BYOD 2014 indkøbte Gentofte Kommune ca. 1.700 computere til elever, som ikke 
medbringer deres egen computer. Med en afskrivningstid på fem år skal disse computere udskiftes 
med nye computere i 2019.

Digitale læremidler:
Digitale læremidler skal som en central del af folkeskolernes digitalisering understøtte elevernes 
læring i alle fag.
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I 2012 afsatte Undervisningsministeriet en central pulje til indkøb af digitale læremidler. Med den 
statsfinansierede pulje har BSKUF via medfinansiering kunne indkøbe digitale læremidler til alle 
skoler i 2012 - 2018. Målet med statstilskuddet har været at bidrage til en udbredelse af digitale 
læremidler på alle landets skoler. 
På alle Gentoftes skoler er digitale læremidler i dag blevet en vigtig forudsætning for den daglige 
undervisning, og for at holde en høj kvalitet i undervisningen, ønsker BSKUF i 2019 at 
geninvestere i digitale læremidler og få dækket den del af udgiften til digitale læremidler, der 
tidligere har været dækket af statstilskuddet.

CYOD – digitalt arbejdsredskab til medarbejdere på skolerne:
Alle pædagogiske medarbejdere på skolerne har siden august 2013 fået stillet et 
personligt digitalt arbejdsredskab til rådighed af BSKUF gennem ordningen Choose Your 
Own Device – CYOD. 
CYOD-ordningen er siden 2013 årligt blevet finansieret af anlægsmidler, som har været 
afsat til digitalisering af folkeskolerne.
Arbejdscomputeren skal understøtte skolernes pædagogiske medarbejdere i arbejdet med 
digitalisering af skolen, således at eleverne får mulighed for at udnytte sine potentialer bedst 
muligt og udvikle sine faglige og sociale kompetencer.

FLL – First Lego League:
FLL er en videns- og teknologi konkurrence for børn, som har fundet sted i Gentofte Kommune 
siden 2006. Formålet er at øge børns og unges interesse for naturvidenskab og teknologi, og give 
dem en forståelse af teknologiens betydning for samfundsudviklingen. 
FLL har et tværfagligt indhold, der tager udgangspunkt i fælles mål med hovedvægt på dansk, 
matematik og naturfag. Alle elever arbejder med projektarbejdsformen, teknologiforståelse og 
stifter bekendtskab med innovative arbejdsmetoder gennem løsning af årets udfordring.  Alle 
elever arbejder med programmering gennem Legos undervisningsmaterialer Wedo og Lego 
Mindstorms. 
I FLL er forældre og det lokale samfund vigtige samarbejdspartnere. De kan bidrage til elevernes 
arbejde med at finde løsninger på årets udfordring samt være dommere eller hjælpe til på den 
store finaledag, hvor projektet afsluttes med en stor konkurrence i årets tema.I 2019 har BSKUF 
besluttet at FLL skal omfatte alle elever i 3. eller 4. klasse samt alle elever i 6. eller 7. klasse på 
alle folkeskoler.

Den overordnede fordeling af rådighedsbeløbet:

Indsatsområde: Økonomi
Computere til elever 5,8 mio.kr.
Digitale læremidler 1,5 mio.kr.
CYOD – digitalt arbejdsredskab til medarbejdere på skolerne 1.5 mio.kr.
First Lego League 0.7 mio.kr.
I alt 9.5 mio.kr.

Indsatsområder, konsekvenser, afskrivning og geninvestering er beskrevet i tilhørende bilag.

Indstilling
Børn og Skole, Kultur, Unge og Fritid indstiller

Til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen:
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At der godkendes anlægsbevilling på 9,5 mio. kr. jf. skema 1 til digitalisering af folkeskoler i 2019 
finansieret af det afsatte rådighedsbeløb i investeringsoversigten

Tidligere beslutninger:
.

Bilag
1. Skema 1 - Digitalisering af folkeskoler 2019 (2935618 - EMN-2019-02137)
2. Bilag - Indsatsområder digitalisering af skoler 2019 (2939787 - EMN-2019-02137)

5 (Åben) Anlægsbevilling til opgradering af brandsikkerhed i plejeboliger
 
Sags ID: EMN-2019-01132

Resumé
Der søges om en anlægsbevilling på 9 mio. kr. til opgradering af brandtekniske installationer og 
anlæg i kommunens plejeboliger.

Baggrund
Kommunalbestyrelsen besluttede enstemmigt den 25. marts 2019, pkt.12, at opgradere 
brandsikkerheden i alle plejeboliger mv. til samme niveau som kommunens nyeste plejeboliger, 
idet der forud gennemføres en dialog med de berørte institutioner herom.

Det blev samtidig besluttet at anlægsbevilge 5 mio. kr. til rådgivning og projektering af løsninger, 
der vil bringe brandsikkerheden op på det ønskede niveau, samt at ansøgning om bevilling til 
udførelse af de projekterede tiltag forelægges i takt med, at løsninger projekteres/udbydes.

Der ansøges nu om anlægsbevilling på 9 mio. kr. til en tværgående entreprise vedrørende 
brandtekniske installationer såsom opgradering af detektorer, etablering af samt opgradering af 
automatiske brandalarmeringsanlæg (ABA) og røgventilationsanlæg/mekanisk udsugning.

På kommende møder forelægges bevillingsansøgninger vedrørende øvrige tiltag i takt med, at der 
tilvejebringes grundlag herfor gennem projektering/udbud

Indstilling
Social & Sundhed og Teknik og Miljø indstiller 

Til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen:

At der anlægsbevilges 9 mio. kr. til opgradering af de brandtekniske installationer og anlæg i 
kommunens plejeboliger med finansiering over likvide aktiver

Tidligere beslutninger:
.
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Bilag
1. Skema 1. Opgradering af brandsikkerhed i plejeboliger (2784604 - EMN-2019-01132)

6 (Åben) Danmarkskort 2018 over omgørelsesprocenter m.v. på socialområdet 
 
Sags ID: EMN-2019-01430

Resumé
Folketinget vedtog i maj 2018 en ændring af lov om retssikkerhed og administration på det 
sociale område, der trådte i kraft den 1. juli 2018. Lovændringen indebærer, at Børne- og 
Socialministeriet hvert år inden 1. juli skal offentliggøre kommuneopdelte danmarkskort 
med det forudgående års statistik over omgørelsesprocenten i Ankestyrelsens afgørelser i 
klagesager efter Lov om social service. Lovændringen indebærer endvidere, at 
Kommunalbestyrelsen skal behandle danmarkskortet på et møde inden udgangen af det 
år, hvor danmarkskortet offentliggøres.

Baggrund
Der anvendes tre begreber, når Ankestyrelsen udregner omgørelsesprocenter:  
Stadfæstelse: Ankestyrelsen er enig i afgørelsen. Der sker ingen ændringer for den, 
der har klaget. 
Ændring/Ophævelse: Ankestyrelsen er helt eller delvist uenig i afgørelsen og 
ændrer/ophæver den. 
Hjemvisning: Hvis der for eksempel mangler væsentlige oplysninger i en sag, og 
Ankestyrelsen ikke selv kan indhente dem, sender styrelsen sagen tilbage til 
myndigheden. Det hedder at hjemvise en sag og betyder, at myndigheden skal 
genoptage sagen og afgøre den på ny. 
Når en afgørelse hjemvises, ændres eller ophæves kaldes det, at kommunens 
afgørelse bliver omgjort. Det hedder det, selvom en hjemvisning ikke nødvendigvis 
betyder, at afgørelsen bliver ændret. Omgørelsesprocenten er derfor andelen af sager, 
der bliver omgjort (hjemvist, ændret eller ophævet) af Ankestyrelsen. 
Børne- og Socialministeriet har - ligesom i 2017 - udarbejdet 3 danmarkskort for 
omgørelsesprocenter i 2018: for hele socialområdet, for børnehandicapområdet og for 
særlige bestemmelser på voksenhandicapområdet. Kortene for børnehandicapområdet 
og for særlige bestemmelser for voksenhandicapområdet indgår i kortet for det 
samlede socialområde. Kortene kan ses på ministeriets hjemmeside.

På kortet for hele socialområdet indgår alle bestemmelser i lov om social service. 
For Gentofte Kommune viser danmarkskortet over hele socialområdet i 2018, at 
Ankestyrelsen behandlede 81 afgørelser. Omgørelsesprocenten var 44 %. Heraf var 7 
% ændrede/ophævede og 37 % hjemviste afgørelser. I 2017 blev der behandlet 87 
afgørelser. Omgørelsesprocenten var 53 %. Heraf var 20 % ændrede og 33 % 
hjemviste afgørelser. 
Som det fremgår af Tabel 1 i vedlagte notat, er omgørelsesprocenten i 2018 for 
Gentoftes socialområde således faldet med faldet med 9 procentpoint i forhold til 2017, 
hvilket skyldes et fald i ændrede/ophævede sager på 13 procentpoint, mens antallet af 
hjemviste sager er steget med 4 procentpoint. 
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I kommunerne Gladsaxe og Rudersdal er der sket fald i omgørelsesprocent på 
henholdsvis 7 og 11 procentpoint. I Lyngby-Taarbæk Kommune er 
omgørelsesprocenten steget med 4 procentpoint. 

På kortet for børnehandicapområdet indgår følgende bestemmelser i lov om social 
service:
 Pasningstilbud, hjemmetræning m.m. (§§ 32, 32a, 36, 39-40) 
 Merudgiftsydelse (§ 41) 
 Tabt arbejdsfortjeneste (§§ 42- 43) 
 Personlig hjælp og ledsagelse (§§ 44 – 45) 

Gentofte Kommune træffer årligt ca. 600 afgørelser på børnehandicapområdet. Som 
det fremgår af Tabel 3 i vedlagte notat, er 42 af disse afgørelser påklaget til 
Ankestyrelsen mod 27 afgørelser i 2017. Omgørelsesprocenten var 64 %. Heraf var 10 
% ændrede/ophævede og 55 % hjemviste afgørelser. I 2017 var omgørelsesprocenten 
70 %. Heraf var 44 % ændrede afgørelser og 26 % hjemviste afgørelser. 
Omgørelsesprocenten for Gentoftes børnehandicapområde er i 2018 faldet med 6 
procentpoint i forhold til 2017. Dette skyldes et fald i ændrede/ophævede sager på 34 
procentpoint, mens antallet af hjemviste sager er steget med 29 procentpoint.
I kommunerne Gladsaxe, Lyngby-Taarbæk og Rudersdal er der i 2018 sket fald i 
omgørelsesprocenten på henholdsvis 5, 9 og 6 procentpoint i forhold til 2017. 
Supplerende kan oplyses:
- At de 4 ændrede/ophævede afgørelser alle omhandler tabt arbejdsfortjeneste jf. 
servicelovens § 42. Dette kan ses som et udtryk for, at reglerne i forhold til tabt  
arbejdsfortjeneste er mere præcise, mens de øvrige paragraffer i højere grad er et 
udtryk for en skønsmæssig vurdering.
- At de 23 hjemviste afgørelser er jævnt fordelt på merudgifter jf. § 41, tabt 
arbejdsfortjeneste jf. § 42 og aflastning i eller uden for hjemmet jf. § 44.
- At de stadfæstede afgørelser ligeledes er jævnt fordelt.
Børn og Familie har de senere år befundet sig i en genopretningsfase. Der er foretaget 
systematisk opfølgning i sager, som ikke var reguleret i en årrække. Det har ført til en 
stigning i antallet af klagesager. I forbindelse med genopretningen blev identificeret en 
særlig problematik. I flere af de ændrede sager forelå ikke dokumentation for den 
oprindelige bevilling. Det kunne således ikke dokumenteres, at der i 2017 var et mindre 
behov for hjælp end tidligere.
Med faldet i Gentofte Kommunes omgørelsesprocent ses de første tegn på, at den 
omfattende kompetenceudvikling af medarbejderne bærer frugt. Gentofte Kommune er 
fortsat et stykke fra den politiske målsætning om, at ligge på eller under 
landsgennemsnittet, og der arbejdes målrettet på at bringe omgørelsesprocenten 
yderligere ned. Det fremgår ligeledes af oplysningerne fra Ankestyrelsen, at der er en 
sagsbehandlingstid i Ankestyrelsen fra 170-300 dage, hvilket betyder, at de fleste 
kommunale afgørelser i datagrundlaget er truffet 5-10 måneder før Ankestyrelsens 
afgørelser. 
I 2018 har billedet ændret sig. Få sager ændres, flere sager stadfæstes og flere sager 
hjemvises til fornyet behandling. Det er den generelle tendens på landsplan. 
Kommunerne er udfordrede på at aflæse de skærpede krav fra Ankestyrelsen, og det 
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er vanskeligt at rekruttere medarbejdere med erfaring på området. Børn og Familie har 
1. november ansat en leder med særlig ekspertise på dette område, og det seneste år 
er iværksat særlig kompetenceudvikling i forhold til omgørelsessagerne. Det er 
forventningen, at det fulde gennemslag af kompetenceudviklingen vil kunne ses i 2019. 

På kortet for voksenhandicapområdet indgår følgende bestemmelser i lov om social 
service:
 Kontante tilskud (§ 95) 
 Borgerstyret personlig assistance (§ 96) 
 Ledsageordning (§ 97) 
 Merudgifter (§ 100) 

Gentofte Kommune træffer årligt over 700 afgørelser på voksenhandicapområdet. Som 
det fremgår af Tabel 5 i vedlagte notat, er 5 af disse afgørelser i 2018 påklaget til 
Ankestyrelsen mod 9 i 2017. Omgørelsesprocenten var 40 %. Heraf skyldtes 20 % en 
ændret/ophævet afgørelse, og 20 % en hjemvist afgørelse. I 2017 var 
omgørelsesprocenten 22 %. Heraf var 0 % ændrede/ophævede og 22 % hjemviste 
afgørelser.  
Omgørelsesprocenten for Gentoftes voksenhandicapområde er i 2018 steget med 18 
procentpoint i forhold til 2017. Dette skyldes en stigning i ændrede/ophævede 
afgørelser på 20 procentpoint, mens antallet af hjemviste sager er faldet med 2 
procentpoint. Som nævnt ovenfor skyldes disse ændringer 2 sager. 
I Gladsaxe Kommune kan der ses et fald i omgørelsesprocenten på 10 procentpoint.  
Omvendt ses en stigning i omgørelsesprocenten for kommunerne Lyngby-Taarbæk og 
Rudersdal på 35 henholdsvis 9 procentpoint. 
Børn og Skole, Kultur, Unge og Fritid og Social & Sundhed orienterer nærmere om 
omgørelsesprocenterne for Gentofte Kommune i vedlagte bilag. 
Danske Handicaporganisationers medlemmer af Handicaprådet afgav den 23. april 
2019 høringssvar til sagen. Det fremgår af høringssvaret, at det er medlemmernes 
klare holdning, at borgerne i Gentofte kommune skal kunne regne med, at den 
afgørelse, kommunen træffer, er både grundigt oplyst og korrekt. Derfor mener 
medlemmerne det ikke er tilfredsstillende, når Ankestyrelsen igen i 2018 ændrer eller 
hjemviser så stor en del af afgørelserne om ansøgninger om en handicapkompen- 
serende ydelse truffet af Gentofte Kommune. Medlemmerne mener det er vigtigt at 
retssikkerheden sikres, således at personer med handicap altid får de ydelser og den 
behandling, som de har krav på ifølge loven, og at alle har ret til lige beskyttelse og til 
at få samme nytte af loven. Danske Handicaporganisationers medlemmer vil derfor 
opfordre Gentofte Kommune til fremover at opprioritere borgernes retssikkerhed i 
sagsbehandlingen. 
Seniorrådet, der behandlede sagen på møde den 24. april 2019, tog høringen 
vedrørende danmarkskortet til efterretning.

Indstilling
Børn og Skole, Kultur, Unge og Fritid, Social & Sundhed indstiller

Til Ældre-, Social- og Sundhedsudvalget, Børneudvalget, Økonomiudvalget og 
Kommunalbestyrelsen:
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At orienteringen om danmarkskort over omgørelsesprocenter på socialområdet i 2018 
tages til efterretning. 

Tidligere beslutninger:
Udvalg: Børneudvalget

Dato: 07-05-2019

Anbefales til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen.

Udvalg: Ældre-,Social- og Sundhedsudvalget

Dato: 08-05-2019

Anbefales til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen.

Bilag
1. Notat om danmarkskort 2018 over omgørelsesprocenter m.v. på socialområdet (2782874 - 
EMN-2019-01430)

7 (Åben) Kvalitetstandard for pleje- og sundhedsområdet i Gentofte Kommune 2019 og 
Politik for tilsyn 2019
 
Sags ID: EMN-2018-05800

Resumé
Kvalitetsstandarden for pleje- og sundhedsområdet, gældende for 2019 er uændret i forhold til 
2018. Politik for tilsyn 2019 er ligeledes uændret. 

Baggrund
Kvalitetsstandarden for 2018 blev godkendt på Ældre-, Social- og Sundhedsudvalgets møde den 
2. maj 2018, i Økonomiudvalget den 22. maj 2018 og i Kommunalbestyrelsen den 28. maj 2018. I 
forlængelse af den nye politiske arbejdsform godkender Ældre-, Social – og Sundhedsudvalget 
ikke længere alle kvalitetstandarder, og der er derfor fastlagt principper, der er retningsgivende og 
styrende for administrationens arbejde med justering af disse. Der er imidlertid i Lov om Social 
Service et krav om, at kvalitetstandarder for praktisk hjælp og pleje (§83), genoptræning (§86) og 
forebyggende hjemmebesøg (§179) skal godkendes hvert år. 

Pleje & Sundhed har i 2018 arbejdet med og arbejder fortsat i 2019 med indførelsen af 
dokumentations- og sagsbehandlingsmetoden "Fælles Sprog III".
Serviceniveauet og hjælpen hos den enkelte borger er uændret, men indsatserne vil være 
benævnt anderledes, når "Fælles Sprog III" er implementeret i Pleje & Sundhed. Dette vil dog først 
afspejles i kvalitetsstandarden for 2020. 
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Serviceloven fastlægger ligeledes, at Kommunalbestyrelsen skal udarbejde og vedtage en politik 
for tilsyn med tilbud efter § 83, som er omfattet af reglerne for frit leverandørvalg, og dette skal ske 
i tilknytning til den årlige vedtagelse af kvalitetsstandarden for § 83.

Kvalitetsstandarden og politik for tilsyn har været forelagt Handicaprådet den 18.marts 2019 og 
Seniorrådet den 24. april 2019. Handicaprådet og Seniorrådet havde ingen bemærkninger.

Kvalitetsstandarderne og tilsynspolitikken publiceres på kommunens hjemmeside.

Efter ønske fra udvalgsformanden forelægges kvalitetsstandarderne i en udgave, hvor det fremgår, 
hvilke ændringer der sket i kvalitetsstandarden (ved korrekturfunktion).

Vurdering

Det er Social & Sundheds vurdering, at den forelagte kvalitetstandard og politikken for tilsyn lever 
op til formålet med at beskrive kommunens tilbud på en måde, så det kan danne grundlag for en 
forventningsafstemning mellem borger og kommune.

Indstilling
Social & Sundhed indstiller

Til Ældre-, Social- og Sundhedsudvalget, Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen:

1. At ”Kvalitetstandard for pleje- og sundhedsområdet i Gentofte Kommune 2019” godkendes.

2. At ”Politik for tilsyn 2019” godkendes.

Tidligere beslutninger:
Udvalg: Ældre-,Social- og Sundhedsudvalget

Dato: 08-05-2019

Pkt. 1-2: Anbefales til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen.

Bilag
1. Kvalitetsstandarder §§ 83, 83a, 86 og 79a Gentofte Kommune 2019 (2597748 - EMN-2018-
05800)
2. Politik for tilsyn med hjemmehjælp 2019 (2597740 - EMN-2018-05800)

8 (Åben) Godkendelse af Sundhedsaftale 2019-2023
 
Sags ID: EMN-2019-01902

Resumé
Gentofte Kommune har d. 26. april 2019 modtaget det endelige forslag til Sundhedsaftale 2019-
2023 fra Sundhedskoordinationsudvalget. Aftalen forelægges hermed til politisk godkendelse.
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Baggrund
Gentofte Kommune modtog den 20. december 2018 høringsudkast vedr. Sundhedsaftale 2019-23 
mellem Region Hovedstaden og kommunerne i regionen med henblik på afgivelse af høringssvar.

Administrationen udarbejdede et høringssvar, som blev godkendt enstemmigt på møder i 
Børneudvalget, Ældre-, Social- og Sundhedsudvalget, Økonomiudvalget i februar 2019 og i 
Kommunalbestyrelsen den 25. februar 2019 – dagsordenens pkt. 11 – med 18 stemmer (C, A, B, V 
og F) for og 1 stemme (Ø) imod.

Gentofte Kommune har den 26. april 2019 modtaget det endelige forslag til Sundhedsaftale 2019-
2023 med henblik på kommunens godkendelse. Aftalen skal være godkendt inden d. 1. juli 2019 af 
kommunerne i regionen og Region Hovedstaden. 

I høringssvaret bemærkede Gentofte Kommune, at kommunen er enig i de tre højst prioriterede 
fokusområder i sundhedsaftalen, men at kommunen ønskede, at aftalen blev tilføjet et mål om, at 
alle borgere med psykisk sygdom skal opleve et koordineret udskrivningsforløb. Andre kommuner 
har ønsket det samme og i det nye forslag til sundhedsaftale har Sundhedskoordinationsudvalget 
valgt at sætte endnu større fokus på udviklingen af samarbejdet mellem region og kommune om 
borgere med psykisk sygdom og der er således tilføjet et nyt mål under fokusområdet ”Sammen 
om borgere med psykisk sygdom”. Det endelige forslag til sundhedsaftalen består derfor af 3 
fokusområder og 6 mål, herunder det nye mål ”Alle borgere med psykisk sygdom skal opleve et 
koordineret udskrivningsforløb”.

Indstilling
Social & Sundhed og Børn og Skole, Kultur, Unge og Fritid indstiller 

Til Børneudvalget, Ældre-, Social- og Sundhedsudvalget, Økonomiudvalget og 
Kommunalbestyrelsen: 

At forslag til Sundhedsaftale 2019-2023 godkendes.

Tidligere beslutninger:
Udvalg: Børneudvalget

Dato: 07-05-2019

Sundhedsaftalen anbefales til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen.

Udvalg: Ældre-,Social- og Sundhedsudvalget

Dato: 08-05-2019

Anbefales til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen.

Bilag
1. Følgebrev Sundhedsaftale 2019 - 2023  (2940083 - EMN-2019-01902)
2. Forslag til Sundhedsaftale_2019-2023 (2940084 - EMN-2019-01902)
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9 (Åben) Forslag til ny folkeoplysningspolitik
 
Sags ID: EMN-2018-02441

Resumé
Gentofte Kommunes folkeoplysningspolitik blev offentliggjort i 2012 og gælder frem til og med 
2024. Politikken bygger på en 12-årig vision, hvortil kendetegn og målsætninger skal revideres i 
2018.

Baggrund
Folkeoplysningspolitikken er kommunens grundlag for samarbejdet med idrætsforeninger, 
institutioner, oplysningsforbund og de selvorganiserede aktører og har til formål at bidrage til 
borgernes demokratiforståelse, medborgerskab og livslange læring. Gentofte Kommunes opgave 
er at sikre de bedst mulige rammer for en fortsat udvikling af den folkeoplysende 
voksenundervisning, de frivillige folkeoplysende foreninger og deres aktiviteter i kommunen. 

Foreløbige proces: 
 4. september 2018: Folkeoplysningsudvalget godkendte procesplan for revideringen. 
 4. oktober 2018: Brugerseminar blev afholdt, og bidrog med inputs til kendetegn og 

målsætninger for den reviderede politik. 
 31. oktober 2018: Folkeoplysningsudvalget blev fremlagt første forslag til 

folkeoplysningspolitik til drøftelse. Drøftelsens kommentarer blev efterfølgende indarbejdet i 
et andet forslag.

 12. december 2018: Folkeoplysningsudvalget blev fremlagt andet forslag til 
folkeoplysningspolitik. 

 30. januar 2019: Andet forslag blev drøftet på dialogmødet mellem 
Folkeoplysningsudvalget og Kultur-, Unge- og Fritidsudvalget. Drøftelsernes kommentarer 
blev indarbejdet i et tredje forslag til folkeoplysningspolitik.

 Februar 2019: Tredje forslag til Folkeoplysningspolitik var i høring hos brugerne (svarfrist d. 
1. marts 2019). Høringsrunden har givet to svar, som er vedhæftet i bilag 1. 
Høringssvarene kommer fra henholdsvis seniorrådet i Gentofte Kommune og Karl Gaub, 
som er borger i kommunen. Fritid vurderer ikke, at høringssvarene giver anledning til 
ændring i folkeoplysningspolitikken. 

Tredje forslag til folkeoplysningspolitik samt tilhørende idekatalog er vedhæftet (bilag 2 og 3), og 
indstilles hermed til godkendelse.

Indstilling
Børn og Skole, Kultur, Unge og Fritid indstiller 

Til Folkeoplysningsudvalget, Kultur-, Unge- og Fritidsudvalget, Økonomiudvalget og 
Kommunalbestyrelsen: 

At forslag til ny folkeoplysningspolitik godkendes.

Tidligere beslutninger:
Udvalg: Folkeoplysningsudvalget

Dato: 10-04-2019

Anbefales til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen. 
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Udvalg: Kultur-, Unge- og Fritidsudvalget

Dato: 01-05-2019

Anbefales til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen. 
Jeanne Toxværd (Ø) undlod at stemme.

Bilag
1. Høringssvar til folkeoplysningspolitikken (2773565 - EMN-2018-02441)
2. 3. forslag til folkeoplysningspolitik (2773566 - EMN-2018-02441)
3. Idékatalog til 3. forslag til folkeoplysningspolitikken (2773590 - EMN-2018-02441)

10 (Åben) Partnerskabsaftale om drift af iværksætterklub for børn og unge
 
Sags ID: EMN-2019-00322

Resumé
Børn, Skole, Kultur, Unge og Fritid indstiller, at Gentofte Kommune som et forsøg indgår i et 
tidsafgrænset partnerskab med Foreningen for Kunst og Iværksætteri om drift af en 
iværksætterklub for børn og unge på 4.-6. klassetrin. Skoleudvalget, Økonomiudvalget og 
Kommunalbestyrelsen skal tage stilling til principper og ramme for partnerskabsaftalen samt det 
kommunale driftstilskud. 

Baggrund
Med vedtagelsen af Gentofte-Plan 2018 og budgetaftalen blev det besluttet, at det skal vurderes, 
om partnerskaber kan bidrage til udvikling af ungeområdet. Økonomiudvalget vedtog enstemmigt 
på sit møde den 23. april 2018, punkt 3, at give en midlertidig dispensation i 3 år fra Lokalplan 212 
til at anvende ejendommen Adolphsvej 59 til iværksætterklub for unge i lokaler.

Gentofte Kommune modtog herefter i maj måned 2018 en ansøgning fra Foreningen for Kunst og 
Iværksætteri om at indgå et samarbejde omkring drift af en iværksætterklub for børn og unge i 
skolealderen 4.-6. klasse på Adolphsvej under navnet ”Skaberiets Iværksætterklub”, herunder at 
modtage et kommunalt tilskud til drift af klubben. Forvaltningen har undersøgt mulighederne for at 
indgå et partnerskab om drift af en iværksætterklub for børn og unge og indstiller nu, at der som et 
forsøg indgås en partnerskabsaftale med Foreningen med udgangspunkt i dagtilbudslovens § 52, 
stk. 5 om drift af private fritidshjem.

Foreningen ønsker at etablere et fritidsklubtilbud for 4.-6. klasseelever, som har åbent dagligt på 
hverdage kl. 14-17 (fredage kl. 14-16). Som personale i iværksætterklubben ansættes bl.a. en 
uddannet pædagog med kunstnerisk baggrund og erfaring med undervisning i iværksætteri. 
Professionelle kunstnere vil ligeledes blive inddraget løbende for at højne det kunstneriske niveau. 

Et væsentligt element i partnerskabet er at flere gentoftebørn og unge udvikler deres kreative 
evner og iværksætterkompetencer, herunder også børn og unge, som benytter kommunale 
fritidstilbud og ikke er medlem af iværksætterklubben. Som en del af partnerskabet vil ledere og 
medarbejdere fra kommunens GFO’er og fritidscentre derfor indgå i kompetenceudvikling drevet af 
Foreningen. Formålet er de bliver klædt metodisk og fagligt på til at inspirere til kreativ og innovativ 
tænkning og lyst til at føre ideer ud i livet (iværksætte).
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Iværksætterklubben er indholdsmæssigt en ny type tilbud på fritidsområdet. Gentofte Kommune 
vurderer, at iværksætterklubben vil kunne videreudvikle kvaliteten på fritidsområdet, fordi der 
indholdsmæssigt er tale om en ny type tilbud, og fordi der via tilbuddet også investeres i 
kompetenceudvikling af det pædagogiske personale i FC’ere og GFO’ere. Samtidig kan 
iværksætterklubben appellere til nogle af de børn og unge, som ikke i forvejen benytter et 
fritidstilbud.

Det anbefales, at partnerskabsaftalen gøres midlertidig med en forsøgsperiode fra den 1. august 
2019 til den 22. april 2021. Med en tidsbegrænset aftale kan det afprøves, om der er interesse for 
en iværksætterklub, og der kan indhentes erfaringer i forhold til at løfte kommunale 
velfærdsopgaver i partnerskaber med civile aktører.

Partnerskabsaftalen finansieres af tilskud fra Gentofte Kommune og forældrebetaling.  Gentofte 
Kommunes udgifter til iværksætterklubben over den samlede periode forventes at være 1,1 mio. 
kr. Udgifterne dækker faste udgifter til lokale og vedligeholdelse samt et variabelt tilskud pr. tilmeldt 
barn pr. måned til dækning af lønudgifter, rengøring, administration og materialer/transport. De 
faste udgifter udgør 0,23 mio. kr. og det variable tilskud udgør 0,85 mio. kr., under forudsætning af, 
at 40 børn tilmelder sig iværksætterklubben. 

Finansieringen af Gentofte Kommunes udgifter er todelt:
1. 0,6 mio. kr. findes ved tilpasning af budgettet på FC-området. Såfremt nogle af de 

indmeldte i iværksætterklubben ikke tidligere har været indskrevet i et FC-tilbud vil der 
være tale om en aktivitetsforøgelse. Denne vil blive finansieret via den normale 
demografikorrektion. 

2. Fra Gentofte Kommunes centrale kompetenceudviklingspulje er der søgt og bevilget 0,5 
mio. kr.

Aftalen indgås under forudsætning af:
 At kommunen kan godkende vedtægter for Foreningen, vedtægter for fritidshjemmet og 

administrationsaftale mellem Foreningen og det sekretariat, der administrerer driften af 
fritidshjemmet.

 At de endelige bygningsmæssige godkendelser foreligger
 At Kommunalbestyrelsen kan godkende aftalen.

Det er en forudsætning for aftalens gennemførelse, at der senest den 31. december 2019 er 
opnået et økonomisk bæredygtigt tilbud med minimum 20 indmeldte.

Ved udløb af aftaleperioden i april 2021 forelægges Kommunalbestyrelsen opnåede erfaringer 
med partnerskabet på baggrund af en evaluering gennemført af Gentofte Kommune med bidrag fra 
Foreningen. Evalueringen vil til dels blive tilrettelagt som en brugertilfredshedsundersøgelse blandt 
børn og forældre om emner som kreativitet og innovationskompetencer mv. Evalueringen vil også 
forholde sig til, hvordan partnerskabet har bidraget til udvikling af børn- og ungeområdet i bredere 
forstand.

Indstilling
Børn, Skole, Kultur, Unge og Fritid indstiller 

Til Skoleudvalget, Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen:

1. At Gentofte Kommune bemyndiges til at indgå en partnerskabsaftale med Foreningen for 
Kunst og Iværksætteri om drift af en iværksætterklub for børn og unge i skolealderen 4.-6. 
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klasse for perioden den 1. august 2019 til den 22. april 2021 med udgangspunkt i 
ovenstående rammer. 

2. At der i aftaleperioden findes 0,6 mio. kr. til drift af Skaberiet Iværksætterklub, ved 
tilpasning af budgetter for indskrevne på FC-området.

Tidligere beslutninger:
Udvalg: Skoleudvalget

Dato: 06-05-2019

Pkt. 1-2. Anbefales til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen.

Bilag
1. Bilag 1 Ansøgning om etablering af iværksætterklubtilbud i Gentofte Kommune (2636071 - 
EMN-2019-00322)
2. Bilag 2 Præsentation af Skaberiet (2636072 - EMN-2019-00322)
3. Bilag 3 Formål og principper for partnerskabsaftale (2642075 - EMN-2019-00322)

11 (Åben) Godkendelse af forslag til kommissorium for opgaveudvalget En Times Motion 
Dagligt
 
Sags ID: EMN-2019-01858

Resumé
Udkast til kommissorium for opgaveudvalget En Times Motion Dagligt forelægges Kultur-, Unge- 
og Fritidsudvalget, Børneudvalget, Skoleudvalget samt Ældre-, Social- og Sundhedsudvalget. 

Kommissoriet behandles i Kultur-, Unge- og Fritidsudvalget, Børneudvalget, Skoleudvalget, Ældre-
, Social- og Sundhedsudvalget på et fællesmøde den 29. april 2019 og derefter på 
Økonomiudvalgets og Kommunalbestyrelsens møder i maj 2019.

Baggrund
Kommunalbestyrelsen besluttede på sit møde den 17. december 2018, dagsordenens punkt 17, at 
udpege to kommunalbestyrelsesmedlemmer til at indgå i forberedelsen af kommissoriet for 
opgaveudvalget En Times Motion Dagligt. 

Brigitta Rick og Pia Nyring blev enstemmigt udpeget til at indgå i forberedelsen af kommissoriet. 
Brigitta Rick og Pia Nyring har i samarbejde med forvaltningen udarbejdet vedlagte udkast til 
kommissorium. 

Motion og bevægelse er en væsentlig del af et godt liv. Det er fundament for et sundt liv og 
bidrager til fysisk, socialt og mentalt velbefindende.

Gentofte Kommune vedtog i 2012 en politisk vision om, at alle børn og unge mellem 0 og 18 år 
skulle være fysisk aktive en time om dagen. Denne blev i 2017 udvidet til at gælde alle borgere 
uanset alder.
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Undersøgelser viser, at 75% af de voksne borgere i Gentofte Kommune er fysisk aktive, dog ikke 
alle en time om dagen. Udfordringen er at motivere de sidste 25% af borgerne til at integrere fysisk 
aktivitet i hverdagen, samt at øge aktivitetsniveauet blandt de allerede aktive.

 Opgaveudvalget skal bidrage til at styrke Gentofte Kommunes indsats med en times motion 
dagligt. 

 Opgaveudvalget skal levere indsigt og viden om de væsentligste faktorer, der kan motivere 
de mindst aktive borgere i at bevæge sig en time om dagen.

 Opgaveudvalget skal identificere de væsentlige aktører, der kan hjælpe med, at Gentofte 
Kommune når målet om en times motion dagligt. 

 Opgaveudvalget skal formulere innovative og praktisk realiserbare projekter, der kan 
afprøve nye tilgange til at skabe bevægelse en time om dagen for udvalgte målgrupper.

Opgaveudvalget foreslås sammensat af 5 medlemmer af Kommunalbestyrelsen samt 10 borgere. 

Udkast til kommissorium samt identifikation af interesserede borgere er vedlagt som bilag. 

Opgaveudvalgets arbejde foreslås påbegyndt 3. kvartal 2019 og afsluttet 4. kvartal 2020. 

Indstilling
Brigitta Rick, Pia Nyring samt Børn og Skole, Kultur, Unge og Fritid indstiller 

Til Kultur-, Unge- og Fritidsudvalget, Ældre-, Social- og Sundhedsudvalget, Børneudvalget, 
Skoleudvalget, Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen: 

At udkast til kommissorium vedtages.

Tidligere beslutninger:
Udvalg: Kultur-, Unge- og Fritidsudvalget

Dato: 29-04-2019

Anbefales til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen.

Udvalg: Børneudvalget

Dato: 29-04-2019

Anbefales til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen.

Udvalg: Skoleudvalget

Dato: 29-04-2019

Anbefales til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen.

Udvalg: Ældre-,Social- og Sundhedsudvalget

Dato: 29-04-2019
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Anbefales til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen.

Bilag
1. Kommissorium, En Times Motion Dagligt (2915674 - EMN-2019-01858)
2. Identifikation af interesserede borgere (2909653 - EMN-2019-01858)

12 (Åben) Økonomisk Rapportering 1. kvartal 2019
 
Sags ID: EMN-2019-02311

Resumé
Økonomi forelægger rapportering for 1. kvartal – i form af en komprimeret status for økonomien -  
til godkendelse. 

Rapporteringen er en løbende økonomisk styringsinformation til 
Økonomiudvalg/Kommunalbestyrelse.

Baggrund
Formålet med økonomisk rapportering er at foretage de nødvendige bevillingsmæssige 
tilpasninger af det vedtagne budget samt give et overblik over kommunens økonomiske 
situation/udvikling.
De væsentligste økonomiske elementer i rapporteringen er følgende:

Finansiering – merindtægt på 7,8 mio.kr. vedr. overgangsordning for beregning af udgifter til 
ældre og voksne med handicap.

Serviceudgifter- den samlede serviceramme for Gentofte Kommune forventes overholdt i 2019. 
Økonomi har i samarbejde med relevante bevillingsområder på grundlag af den demografiske 
udvikling i Gentofte Kommune og det generelle udgiftspres på de specialiserede områder 
igangsat en række analyser for 2019 og frem. Analyserne er under udarbejdelse og der er derfor 
ikke medtaget mulige tillægsbevillingsansøgninger vedrørende driftsudgifterne i denne økonomiske 
rapportering. En prognose for det enkelte bevillingsområdes forventede regnskab afventer 
resultatet af analysearbejdet. En mere detaljeret opgørelse af økonomien på de enkelte 
bevillingsområder herunder tillægsbevillingsansøgninger vil være indarbejdet i den 
økonomiske rapportering pr. 30. juni.

Samlet set kan de enkelte bevillingsområder rubriceres i tre blokke:
1. De specialiserede områder (voksenhandicap, specialundervisning samt Børn 

og Familie) som generelt oplever et udgiftspres. Disse områder fik i løbet af 2018 
tilført ekstra midler, men alene for 2018. De igangværende analyser skal klarlægge 
i hvilken udstrækning områderne har brug for at få yderligere midler tildelt på kort 
og mellemlang sigt.

2. Områder, hvor demografiudviklingen skaber et økonomisk råderum (Dagtilbud 
og almen skoleområdet). Dagtilbud oplever et fortsat fald i populationen og lidt 
større end forudset ved fastlæggelsen af budget 2019. På skoleområdet forventes, 
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når indskrivningstallene pr. 1.8.2019 er endelig gjort op i tredje kvartal, at der også 
her vil kunne skabes et vist råderum.

3. Øvrige områder som samlet set forbrugsmæssigt normalt repræsenterer et mindre 
forbrug og som på nuværende tidspunkt følger dette mønster, hvorfor disse 
områder samlet set også kan bidrage til at medfinansiere en del af det 
specialiserede områdes udgiftspres. 

Overførselsudgifter - Budgettet på 802,4 mio. kr. forventes overholdt dog med flere 
modsat rettede bevægelser, som nærmere vil blive gennemgået i den økonomiske 
rapportering pr. 30. juni.

Anlæg - Anlægsforbruget på det skattefinansierede område forventes samlet at blive netto 
397,7 mio. kr. sammensat af bruttoanlægsudgifter på 323,2 mio. kr. og 74,5 mio. kr. 
vedrørende øvrige anlægsudgifter. 
Mindre forbruget på bruttoanlægsrammen forventes at andrage 121,4 mio. kr. og er 
sammensat af større og mindre tidsforskydninger på en lang række projekter.

Genbevillinger af serviceudgifter fra 2019 til 2020 vurderes at ville andrage 28 mio. kr. 
samlet set.

Anlægsforbruget på det takstfinansierede område forventes at andrage 93,0 mio. kr. 
svarende til korrigeret budget. 

Likviditeten ultimo 2019 forventes at andrage 226,2 mio. kr.

Indstilling
Økonomi indstiller

Til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen:

At de bevillingsmæssige forhold i den økonomiske rapportering godkendes.

Tidligere beslutninger:
.

Bilag
1. Økonomisk rapportering 1. kvartal 2019 (2966172 - EMN-2019-02311)

13 (Åben) Meddelelser fra formanden/forvaltningen og spørgsmål fra medlemmerne
 
Sags ID: EMN-2019-00048

Tidligere beslutninger:
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.

Bilag

14 (Lukket) Meddelelser fra formanden/forvaltningen og spørgsmål fra medlemmerne
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Dato: 10.5.2019

Høringsnotat
Forslag til Lokalplan 405 for fritliggende kældre og hævede opholdsarealer var i offentlig høring i 
perioden fra den 13. juni til og med den 20. august 2018.

Sammenfatning

Ved indsigelsesfristens udløb er der modtaget 14 høringssvar.

Bemærkningerne omhandler primært følgende emner:

• Omfang af regulering
• Nødvendighed og effekt
• Definition af de omfattede bebyggelser
• Modstrid med Lokalplan 395 for altaner og tagterrasser

Omfang af regulering

I en stor del af høringssvarene anføres, at lokalplanens bestemmelser udgør en unødig stram 
regulering af boligejernes byggeret og ret til at forvalte deres ejendom i øvrigt.

Det anføres i nogle høringssvar, at lokalplanen påvirker hvor meget etageareal, der kan placeres på 
en ejendom.

Bemærkninger: 
Det er lokalplanens formål at begrænse den særlige fortætning, som de omfattede bebyggelser kan 
medføre, og som ikke vil være begrænset af Bygningsreglementets bestemmelser.

Lokalplan 405 ændrer ikke på, hvor meget etageareal, der kan placeres på en ejendom. Det 
reguleres af beregningsreglerne i Bygningsreglementet og den maksimalt tilladte 
bebyggelsesprocent i fx en almindelig villalokalplan, hvis der gælder en sådan for ejendommen.

Nødvendighed og effekt

I flere høringssvar anføres, at reguleringen ikke er nødvendig, idet de omfattede bygningsdele ikke 
vil blive bemærket uden for ejendommen, da de fleste villaejendomme er omkranset af mur, hegn 
eller hæk.

En indsiger bemærker, at det kan være hensigtsmæssig at opføre et hævet opholdsareal som en 
lukket konstruktion for at undgå skadedyr.

Bemærkninger: 
Bebyggelserne vil kunne opleves som en uønsket fortætning set fra omkringliggende boliger, 
hvorfra man ser over hække og anden hegning.
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Definition af de omfattede bygningsdele

Det anføres, at der ikke er nogen klar definition af, hvornår et hævet opholdsareal er visuelt lukket, 
og at reguleringen derfor vil bero på en subjektiv vurdering.

Bemærkninger:
Lokalplanen indeholder både en beskrivelse og illustrationer af åbne og lukkede konstruktioner. I 
forbindelse med byggesagsbehandlingen tages der stilling til, om et hævet opholdsareal er visuelt 
lukket.

Modstrid med hensigten med Lokalplan 395 for altaner og 
tagterrasser

I to svar bemærkes det, at Lokalplan 395, der fastsætter at altaner opføres med ugennemsigtigt 
værn, har den modsatte effekt af det, der ønskes med Lokalplan 405.

I et enkelt svar bemærkes det, at et hævet opholdsareal op til lokalplan 405’s grænse på 180 cm med 
et ugennemsigtigt værn på 100 cm vil blive utiltænkt voldsomt.

Bemærkninger:
Lokalplan 395 har til formål at reducere indbliksgener ift. naboer og regulerer kun værn på altaner 
og tagterrasser, der ligger på 1. sal eller over. Lokalplan 405 har til formål at begrænse fortætning 
og regulerer ikke bygningsdele, der er placeret højere end stueetagen.

Øvrige høringssvar
To høringssvar finder Lokalplan 405 hensigtsmæssig. 

I et disse høringssvar anføres endvidere, at lokalplanen også bør tage stilling til de indbliksgener, 
der kan opstå som følge af hævede opholdsarealer. Dette kan eksempelvis opnås ved at reducere 
opholdsarealernes maksimale højde fra 180 cm til 120 cm eller kræve at de placeres mindst 5 m fra 
skel – frem for 2,5 m – og desuden undlade at gøre forskel på åbne og lukkede konstruktioner. 

I samme svar foreslås det, at adgangstrapper ikke medtages i beregningen af opholdsarealernes 
areal, og at det ikke bør tillades at etablere boldbane eller trampolin på de hævede opholdsarealer. 
Der spørges desuden til, om det vil være muligt at anlægge swimmingpool på opholdsarealerne.

I det andet høringssvar anføres det, at man bør udvise varsomhed med at regulere strammere end 
lokalplanforslaget. Hvis kravet om afstand til skel øges til 5 m, vil det være svært at indrette nogen 
form for hævet opholdsareal på mindre ejendomme.

En spørger til, hvorfor to etageejendomme på en specifik matrikel er omfattet af lokalplanforslaget, 
når planen ikke gælder for etageejendomme, jf. § 3.1.
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Bemærkninger:
Lokalplan 405 har til formål at begrænse bebyggelsesmæssig fortætning. Indbliksgener fra hævede 
opholdsarealer er reguleret i Bygningsreglementet og øvrige gældende lokalplaner.

Det vil bero på de konkrete forhold om en adgangstrappe har et omfang, så den udgør en del af 
opholdsarealet og dermed medregnes i det hævede opholdsareal.
Lokalplanen regulerer ikke etablering af swimmingpools, der derfor kan etableres under iagttagelse 
af de i øvrigt gældende bebyggelsesmæssige reguleringer.

Det kan ikke med en lokalplan reguleres, hvad der stilles af legeudstyr eller andet inventar på et 
hævet opholdsareal.

Der ligger mange etageejendomme i kommunens villaområder. Disse etageejendomme indgår i 
lokalplanens kortbilag og matrikellister. Men lokalplanens bestemmelser retter sig ikke mod 
etageejendommene og regulerer ikke hævede opholdsarealer på dem, jf. § 3.1.
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Lokalplan 405 for fritliggende kældre og 
hævede opholdsarealer
Samlede høringssvar
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Name: Jørgen Flemming Ladefoged

Emne: Høring vedr. Lokalplan 405

SvarTekst: 

Igen et overformynderisk forslag til hindring af Gentofte borgernes beføjelser i forhold til 
reglementet. Fuldstændig unødvendig indgriben i folks ejendomsret! Hvis en terrasse er pænest med 
beklædning, så skal den nu medregnes i bebyggelsesprocenten kontra uden beklædning, som visuelt 
måske ikke passer til huset. Men, det er jo fuldstændigt ligegyldigt at komme med indsigelser, for 
der lyttes ikke til borgerne alligevel! Der var udtalt kritik fra størstedelen af de indsendte 
høringssvar på lokalplan 402 og alligevel blev den vedtaget - det sker også her...

SvarTekst (2) :

Nu må det være slut med indsnævringer af vores byggeret!!! 

1. Det her går stik imod tiden og borgernes ønsker. De fleste i dag ønsker terrasser 2. Skærpelsen er 
kun med til at sikre at alle huse fremover er helt identiske, så vi får et område af typehuse. Charmen 
af forskelligheden formindskes og området gøres mindre attraktivt.

3. Først vedtager i at værn skal være lukkede, som giver mere bastante bygninger - næstefter ønsker 
i det modsatte.

4. Bureaukratiet forøges konstant - vanskelig stillingtagen til renoveringer og ombygninger til følge.

5. Igen sætter i alle ansøgninger på hold, indtil der er taget stilling - hvilket er en hån imod dem, der 
havde planlagt ud fra gældende regler - i stedet for at fastholde én regel, indtil en ny er på plads! 

6. Bevæggrunden for disse skærpelser er rent politiske og må enten skulle findes i misundelse, 
smagsdommeri eller "vi ved bedst" grundholdningen. 

Desværre har vores politikere overtaget denne normalt socialdemokratiske tilgang - det har de vist 
gang på gang. Det er ikke en borgerlig kommune værdig. Det kan selvfølge også være at de 
simpelthen har for få reelle udfordringer eller bare for lidt at gå op i!!!   
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Til rette vedkommende

Høringssvar til Lokalplan 405.

Forslag til Lokalplan 405 omfatter blandt andet

"Ordrup - Charlottenlund bydel Ordrup Ejerlav matrikel 10 ev"

I Forslag til Lokalplan 405 fremgår i  §3 Bebyggelsens omfatning

3.1 For enfamiliehuse, tofamiliehuse og dubbelthuse på ejendomme......

Men matrikel 10 ev er ikke en sådan bebyggelse, som nævnes i §3.1.

Matriklen omfatter to etageejendomme, som er en andelsboligforening med totalt ni lejligheder.

Matrikel 10 ev skal altså ifølge §3.1 ikke indgå i planen och burde udgå.

MVH

PBV

Susse Wassmann 

--

Susse Wassmann

Journalist, DJ
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Name: Hanne beirholm

Emne: fritliggende kældre

SvarTekst: 

Sådan som jeg forstår det - kan en grund meget hurtigt blive bebygget og højden på terrassen vil 
være til gene for naboer. Er imod dette forslag.
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Name: Ulrikka van Straten

Emne: Kommentar til forslag lokalplan 405

SvarTekst: 

Jeg synes simpelthen ikke forslaget er beskrevet godt nok, og vil derfor gøre indsigelse IMOD 
forslaget. Hvad menes der med "visuelt lukkede"? Det skal konkretiseres og/eller eksemplificeres, 
samt afgrænses. Det lyder meget subjektivt at bestemme om noget er visuelt lukket.
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Name: Frederik Dahl-Hansen

Emne: Nu må det stoppe

SvarTekst: 

Der må da være en grænse for, hvor detailreguleret det skal være at bo i Gentofte Kommune! Med 
dette forslag er vi nu gået i gang med at regulere, hvordan en borgers terrasse skal se ud. Hvad 
bliver dog det næste - regulering af havefliser?! Jeg synes ikke, at det kan være rimeligt, at de 
ejendomsejere, som betaler dyre domme for at bo i et hus, skal begrænses igen og igen. Jeg håber, 
at de nye vurderingsmeddelelser tager højde for, at det er borgerne, der betaler ejendomsskat, men 
Gentofte Kommune, der bestemmer hvordan ejendomme skal indrettes og benyttes.
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Name: Jørgen Svenstrup

Emne: Indsigelse

SvarTekst:

Vi vil gerne gøre indsigelse mod lokalplan 405 med følgende begrundelse.

For 15 år siden byggede vi en terrasse på 35 m2 mod nord på vores ejendom ud fra husets stueplan. 
Da vores hus ligger på en skrå grund, er terrassen set fra Nymosen placeret i første sals højde. 

Da terrassen er uigennemtrængelig tæller den med i bebyggelsesprocent. Derfor er det vores plan til 
næste år at udbygge huset under terrassen med vinduer og døre mod nord, hvorved vores hus får 35 
m2 mere bolig, der allerede indgår i bebygget areal.

Så vidt vi kan vurdere vil lokalplanforslag 405 hindre dette, og dermed forringes vores mulighed for 
at udnytte vores bebyggelsesprocent yderligere. Dette synes vi naturligvis ikke er rimeligt!

Med venlig hilsen

Mitzi Svenstrup Jørgen Svenstrup

Mosebuen 8

2820 Gentofte
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Name: Troels Ovdal Salmony

Emne: Indsigelse imod lokalplans forslaget:  405 for fritliggende kældre og hævede opholdsarealer

SvarTekst: 

Jeg ønsker at gøre indsigelse imod dette lokalplans forslag. 

Baggrunden for lokalplans forslaget er at undgå bebyggelsesmæssig fortætning med visuelt lukkede 
konstruktioner. Men hvis man bevæger sig ud i villakvarterene, så vil man slet ikke kunne se de 
omtalte konstruktioner fra gaden af, da langt de fleste haver er omkranset af hegn eller hæk på 
minimum 180cm højde. 

Dermed falder præmissen om at undgå "visuelt lukkede konstruktioner og dermed 
bebyggelsesmæssig fortætning til jorden.

Samtidigt mener jeg at det bør til enhver tid være boligejerens ret selv at beslutte hvordan deres 
opholds arealer skal se ud uanset om de er hævet op i stueniveau (70-125cm), samt om arealet 
herunder udnyttes eller ej.
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Name: Rine Neye

Emne: IMOD forslaget

SvarTekst: 

Jeg er IMOD dette overformynderiske forslag af flere årsager:

1: jeg er uforstående overfor hvorfor Gentofte kommune (som den eneste I landet) skal have SÅ
mange særregler i lokalplanerne. 

2: jeg mener at forslaget er utrolig dårligt beskrevet ( hvad er indeholdt i "lukkede konstruktioner” 
formuleringen og jeg mangler at forstå hvorfor en forhøjet terrasse ”fortætter” noget som helst.

3. Hvordan hænger dette forslag sammen med det andet nyligt godkendte forslag (som var længe 
undervejs) omkring at alle tagterrasser SKAL have såkaldt ”lukkede konstruktioner” hele vejen 
rundt af hensyn til indkigsmuligheder. (dette elendige forslag bidrager da netop til at "fortætningen" 
er synlig i bybilledet - også i højden. Her burde i, hvis det skulle bare hænge lidt sammen med 
nærværende forslag, ikke have krævet "lukkede konstruktioner" da det i mine øjne blot ser mere 
fortættet ud !!! (glas rundt ville virke lettere og mindre fortættende end murstenvægge eller anden 
lukket konstruktion) 4. jeg har tillige behov for at forstå hvem dette forslag skulle være til gavn for 
???? (kommunen eller borgerne) 5. sidst men ikke mindst - har i tænkt jer at nedlægge paragraf 14 
på alle der søger om dette fra nu af eller er i allerede tidligere på året begyndt at nedlægge disse, da 
i havde i tankerne at i ville fremlægge dette forslag ? og - har i annonceret denne drøftelse i har haft 
internt, rettidigt på jeres hjemmeside således at jeres borgerer er vel oplyst ???
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Afdeling: Plan og Byg
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Bebyggelsesmæssig fortætning er allerede reguleret, og bør præciseres i §1’s formål hvis dette skal 
ændres. Højde og omfang af fritliggende kældre er også reguleret, at disse kan fremtræde som 
visuelt lukkede bør man se konkrete eksempler på, og præcisere hvorfor at dette måtte ligge udenfor 
ejers beføjelser.

I §3.1 nævnes “det omgivende terræn liggende mindre en 1,25m under loftet i kælderen” og hvis 
højde overstiger 1m til overkant omfatter jo næsten alle konstruktioner.  Vigtigst er dog at lukkede 
konstruktioner kan være hensigtsmæssige, eller rettere åbne konstruktioner kan være 
uhensigtsmæssige især ift. Skadedyr.

Det nævnes under forhold til anden planlægning og lovgivning at “Lokalplan 405 regulerer dog kun 
få typer af bebyggelser”, dette er ikke korrekt, og borgerne bør informeres om at den fremtidige 
nytte af deres ejendom vil blive forringet.

Mvh

Henrik Nielsen
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Afdeling: Plan og Byg
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Jeg er IMOD lokalplan 405's indskrænkninger i almindelige borgeres byggeret.

Lokalplanforslaget er opstået med udgangspunkt i en enkelt byggesag, hvor kommunen ikke fra 
starten har håndteret den konkrete sag hensigtsmæssigt. Det må være slut med Gentoftes mange 
bureaukratiske restriktioner som rammer den enkelte borgers frie rettigheder, hvorimod kommunen 
lader stå til i store sager hvor det virkelig betyder noget. Senest arealet ved Charlottenlund station 
for ikke at tale om hele udviklingen af Tuborg Nord og Syd. Her bør/burde kommunen træde i 
karakter og sikre en hensigtsmæssig udvikling af arealer der har betydning for mange af 
kommunens borgere. 

Michael Holm
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Name: Kim Erbo Christensen

Emne: Hvorfor er lukkede terrasser et problem og fra hvornår gælder forslaget

SvarTekst: 

I følge forslaget er lukkede terrasser eller tilbygninger et problem.  Det kommer vel lidt an på 
øjnene der ser eller hvilken arkitekt man vælger. Nogle vil foretrække åbne terrasser/tilbygninger og 
andre lukkede terrasser/tilbygninger. Så synes at sondringen imellem lukkede terrasser og åbne 
terraser er temmelig søgt. Hvorfor skal åbne terrasser gå fri hvis det endelig var? Enten eller.... 
ellers er det da fuldkommen inkonsekvent. Den arkitektoniske forklaring holder ikke da jeg sagtens 
kan komme med argumenter imod f.eks. åbne terrrasser hvor der stables alt muligt ind under og 
som svæver underligt højt i luften.

Forstår endvidere godt at det skal ske med respekt for naboerne og den generelle arkitektur. Men 
man bør også være opmærksom på at mange villaer i Gentofte er gamle og at renovering derfor er 
påkrævet for at de er rimeligt tidssvarende. Derfor afsøger ejere løsninger og i mine øjne oftest 
endog arkitektonisk pæne løsninger i tråd med tiden. 

Er det ikke i Gentofte kommune´s interesse at ejerne gør deres villaer tidssvarende? Er det i øvrigt 
planen at indføre forslaget med tilbage virkende kraft og påføre stakkels borgere betydelige 
omkostninger...
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Afdeling: Plan og Byg
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Name: Karim Meaouia

Emne: Præcisering af ordene ”fritliggende kældre” og ”hævede opholdsarealer”.

SvarTekst: 

Ordene ”fritliggende kældre” og ”hævede opholdsarealer” skal præciseres til IKKE at vedrøre 
kældre/byggeareal som ligger inde for beboelsesbygningernes afgrænsning (husets fodaftryk). 

Eksempel: En indbygget garage, eller byggeareal, som er placeret i niveau med resten af husets 
”kælderplan”, og hvor der samtidigt er alm. beboelse ovenpå den indbyggede garage, eller 
byggeareal; ses IKKE som en ”fritliggende kældre” eller ”hævede opholdsarealer”.

Præciseringen af ordene ”fritliggende kældre” og ”hævede opholdsarealer” er forsat i 
overensstemmelse med hensigten om at forebygge en fortætning.
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Name: Per Plesner-Jacobsen

Emne: Bemærkninger til lokalplanforslag 405

SvarTekst: 

Bemærkninger til lokalplan 405.

Vi kan glæde os over at begrebet fritliggende kældre ikke så ofte har stået øverst på bygherrers og 
arkitekters ønsker til ny boligbebyggelse.

Måske det nu har ændret sig pga. ønsket om øget plads for ”den nye familie”.

Da bygningsreglementet åbenbart ikke har taget hånd om denne øget boligmulighed, er det fint, at 
Gentofte Kommune slev tager initiativ hertil. 

Lokalplan 405 udtrykker at man vil undgå uhensigtsmæssig fortætning, men udover dette bør der 
også medtages en vurdering af de øgede muligheder for indsigt der opstår ved etableringen af disse 
fritliggende kældre/terrasser.

Valget på de max 180 cm er valgt ud fra husets kælderhøjde på 120 cm plus nødvendig 
konstruktion og isolering til de resterende 60 cm. De 180 cm til fritliggende kælder giver mulighed 
for en terrasse ovenpå. Og med et lovmæssigt rækværk på min 100 cm, betyder det et visuelt lodret 
bygningsværk på samlet 280 cm. Hvilket vist ikke er tiltænkt.

Forslag til forbedring:

1. Reducere den fritliggende højde.

Det bør overvejes hvordan dette voldsomme bygningsværk kan reduceres i højden. Det kunne løses 
ved at reducere de 180 cm til max. 120 cm som normale kældre. Det har alene den konsekvens, at 
bygherren må acceptere at nedgrave sin fritliggende kælder yderligere 60 cm. 

Bygherren kan fortsat have stor glæde af sine lokaler i den fritliggende kælder fx ved at fritlægge en 
eller 2 sider, så der kan etableres døre- og vinduespartier.

2. Begrænse indsigtsgener til naboer.

Terrasser bruges til varigt ophold og kan være til meget gene for naboer, hvis de er placeret højt 
over terræn eller for tæt på skel. Det bør derfor i lokalplanen tilføjes, at fritliggende kældre 
/terrasser over 100 cm (120cm) skal min. holdes 5,0 m fra skellet på alle sider af ejendommen, 
hvorved indsigtsgener reduceres.

Ved at øge afstanden til skel fra 2,5 m til 5,0 m er der mulighed for, at etablere et pænt plantebælte 
med buske og træer på 2-3 m. Det kan være med til, at kommunen fortsat kan opfattes som en grøn 
kommune i stedet for de 2,5 m til skel, der kun giver mulighed for rækværk eller stenmur, hvis man 
forsat ønsker at komme rundt om sin ejendom.

3. Ingen forskel på åbne og lukkede konstruktioner.

De fleste hævede terrasser, der udføres i dag ifm. nyt hus, udføres i materialer der matcher det 
nyopførte hus og det er derfor uhensigtsmæssigt at trækonstruktioner ikke har de samme 
restriktioner, som murede konstruktioner. 

Andre tanker.



Oprettet af: Jonas Bromand Fuchs (JBF) Sagsnr: EMN-2018-02674

Afdeling: Plan og Byg
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a. En mulig trappe til og fra disse højtliggende terrasser bør ikke medtages i 
arealopgørelsen.

b. Det bør også sikres, at det ikke er tilladt at anlægge en boldbane eller opstille en 
trampolin på det hævede areal-

c. Hvordan er regler for muligt anlæg af en swimmingpool på det hævede areal?

Håber at nævnte input kan give anledning til, at I genovervejer hvad der er ret og rimeligt for 
husejer, forbipasserende og naboer. 

Venlig hilsen

Per Plesner-Jacobsen
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Name: Søren Jakobsen

Emne: Lokalplan 405

SvarTekst: 

I udgangspunktet er det er jo fint at kommunen ønsker at bevare villakvartererne, så grønne som 
overhovedet muligt og dermed reducere fortætningen i kommunen generelt. Det vil jeg tro at mange 
ser en fordel i. Dog synes jeg at kommunen skal agere meget varsomt i denne sammenhæng, og 
dermed finde det rette balancepunkt. Eks. nævnes det i andre indlæg at antal meter til naboskel 
(ikke vejskel) skal yderligere forøges fra det i lokalplanen på 2.5 meter til 5 meter. Det vurderer jeg 
at være en helt urimelig betragtning for det vil begrænse ufattelig mange borgere med villa med 
grunde på ca. 700 kvm, som vel trodsalt er flest af i kommune ift. de større grunde. Typisk har man 
ikke i dag 5 meter til skel til alle sine naboer på disse grundstørrelser. Derfor håber jeg at 
kommunen vil holde fast i sit udgangspunkt på 2.5 meter, da det synes som en rimelig distance til 
naboskel. 

Borgmesteren gjorde meget ud af på høringsrunden på Kommunen den 15. august 2018 at man ikke 
nødvendigvis var 100% overbevist om at lokal plan 405 var det rigtige at gøre, som følger af nogle 
enkelte sager, der har trukket sine byggerier til kanten. For undertegnede, der for nylig har overtaget 
et hus, der pt. er under renovering, herunder har en byggetilladelse liggende hos Kommune om 
ophøjet kælder/terrasse, blev det noteret og vi kan kun billige borgmesterens ønske om at 
færdigbehandle disse ansøgninger pba. forskrifterne i lokalplan 405. Det vil være ganske enkelt 
være urimeligt at lade os, der pt. har renoveringsprojekt i gang, blive unødvendigt stoppet 
(yderligere) - hvis ellers at vi kan holdes os indenfor rammerne af lokalplan 405. Vi kan kun 
opfordre til at Kommunen genoptager behandlingen af de relativ få ansøgninger, som Kommunen 
har oplyst om på høringsrunden, at disse blive færdigbehandlet i optik af lokalplan 405, så vi kan få 
afsluttet vores byggeri, flytte ind og få normaliseret vores hverdag igen.

Vi ser frem til en snarlig stillingtagen til lokalplanen.
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